
•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Dr Kne`evi}u, kada ste po~eli da se za-

nimate za astronomiju? [ta vas je privuklo toj drevnoj nauci?

•• KKnnee`̀eevvii}} •• Astronomija me zanimala jo{ dok sam
bio u srednjoj {koli, ali to nije bilo presudno {to sam je oda-
brao kao svoj `ivotni poziv. U to vreme puno sam ~itao, ne bi-
raju}i mnogo, skoro sve {to bi mi do{lo pod ruku. Tako sam
~esto nailazio i na razne tekstove iz oblasti astronomije, ali i iz
drugih oblasti, i ne bih mogao da ka`em ~ak ni da mi je astrono-
mija bila interesantnija od istorije, genetike ili, recimo, filozo-
fije. Nije mi tada bilo ni na kraj pameti da }u i sam jednoga dana
da ponekad napi{em pokoji popularni astronomski ~lanak u
nadi da }e ga pro~itati neki novi klinci i da }e mo`da zahvalju-
ju}i upravo tome po`eleti da proniknu u tajne sveta koji nas
okru`uje.

Astronom sam postao, u stvari, slu~ajno. Jedan susret u leto
1968. godine, kratak razgovor sa prijateljem moga prijatelja,
ina~e studentom prve godine astronomije, bio je dovoljan. Ni-
kada se nisam pokajao.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Koji su bili va{i prvi koraci u astrono-

miji? Kako ste po~eli, koji je bio va{ prvi projekat?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Po diplomiranju na Katedri za astronomi-
ju Prirodno-matemati~kog fakulteta u Beogradu, ubrzo sam
dobio zaposlenje na Astronomskoj opservatoriji, u tada{njoj
Grupi za apsolutne rektascenzije. U to vreme Grupa je ve}
izvesno vreme radila na usavr{avanju i modernizaciji jednog
od tri opservatorijina velika fundamentalna astrometrijska in-
strumenta, tzv. Velikog pasa`nog instrumenta, i moji prvi is-
tra`iva~ki zadaci su otud prirodno bili vezani za ispitivanja
tog instrumenta i njegovih pojedinih delova. Prvi ozbiljniji
projekat odnosio se na ispitivanje ta~nosti odre|ivanja (kako

se to stru~no ka`e, poentiranja) ve{ta~ke zvezde, odnosno me-
ridijanske marke, mire. Beogradska opservatorija je tada jedina
u svetu posedovala vakuumske mire, sa kojima je ta~nost
odre|ivanja odstupanja od lokalnog meridijana i kolimacije
bila mnogo bolja nego sa klasi~nim mirama kod kojih je lokalna
refrakcija ~esto potpuno onemogu}avala precizna merenja.

Zoran Kne`evi} kratka biografija

Rodio se 23. avgusta 1949. godine u Osijeku. Astronomiju stu-
dira u Beogradu gde je i diplomirao 1972, magistrirao 1976. i dokto-
rirao 1989. godine.U `i`i nau~nih interesovanja i istra`ivanja dr
Kne`evi}a nalaze se pre svega mala tela Suncevog sistema iz
~ega je proiza{ao niz radova oko odre|ivanja masa i orbita astero-
ida. Posebnu pa`nju Kne`evi} posve}uje problemu haoti~nog kre-
tanja malih planeta, zatim astrografskim i fotometrijskim osmatra-
njima objekata Sun~evog sistema, dinami~kim procesima
Sun~evom sistemu, itd.

Glavni nau~ni doprinos dr Kne`evi}a (za sada) nalazi se u
oblasti analiti~kih teorija kretanja malih tela.Rad Zorana
Kne`evi}a vezan je za Astronomsku opservatoriju u Beogradu u
kojoj tokom godina vr{i niz razli~tih istaknutih funkcija, a od 2002.
je i njen Direktor. Od ostalih funkcija na{eg nau~nika treba izdvojiti
i mesto predsednika Nacionalnog komiteta za astronomiju na{e
zemlje i sekretara Komisije7 za nebesku mehaniku i dinamicku as-
tronomiju Me|unarodne astronomske unije.

Dr Kne`evi} spada u red najve}ih poznavalaca malih nebeskih
tela u svetu, te nije ~udo {to (na predlog italijanskih astronoma)
jedan asteroid (pod rednim brojem 3900) nosi ime Knezevic.Zoran
Kne`evi} je ~lan vi{e me|unarodnih i doma}ih astronomskih orga-
nizacija.

Govori engleski i italijanski.

Sa dr Zoranom
Kne`evi}em,
direktorom AOB i
~lanom ure|iva~kog
kolegijuma na{eg
~asopisa razgovarali
smo o pozivu
astronoma, o doma}oj
astronomiji, saradnji
sa inostranim
organizacijama i
Astronomskoj stanici
koja se gradi na
Vidojevica kod
Prokuplja.
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•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• [ta vas danas privla~i i uzbu|uje u as-

tronomiji?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Uglavnom me i danas najvi{e privla~i
ona jedinstvena radost nau~nog rada, `elja za saznanjem, do-
sezanjem novih granica, stalnim nastojanjem da se ode dalje,
pronikne u nepoznato, razume nerazumljivo i uhvati neuhva-
tljivo.

Posebno je u tome uzbudljiv upravo neverovatno brz i buran
napredak svih oblasti astronomije, kako u tehni~kom, tako i u
teorijskom pogledu. Novi mo}ni zemaljski i kosmi~ki teleskopi,
izuzetno osetljivi i precizni detektori i merni ure|aji, sve ja~i
ra~unari i sve smeliji i uspe{niji pohodi u na{e neposredno sve-
mirsko okru`enje samo su neki od primera zadivljuju}eg ra-
zvoja savremene posmatra~ke tehnike i metoda koje nam omo-
gu}uju nala`enje odgovora na mnoga va`na i interesantna pitanja,
ali i otvaranje novih, o kojima do nedavno nismo ni slutili. Is-
tovremeno, sve intenzivnije pro`imanje astronomije i drugih
nauka, od srodnih fizike i matematike, preko hemije i biologije,
pa do antropologije i filozofije predstavlja, po mom mi{lje-
nju, drugu klju~nu odrednicu savremenih tokova u razvoju as-
tronomije. Ova interakcija ogleda se u novim kompleksnim
pristupima i promi{ljanjima, razvoju novih teorija i modela,
ideja i tuma~enja, pri ~emu nam se postepeno, ali neumitno,
otvara jedan potpuno novi pogled na Vasionu i na{e mesto u
njoj.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Imate li savet za po~etnike? [ta save-

tujete onima koji tek kre}u u avanturu u~enja astronomije?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Smatram da je osnovna pretpostavka
~ovekove kreativnosti individualnost i originalnost. Nema, da-
kle, gotovih recepata i uputstava koja samo treba verno presli-
kati i uporno slediti, pa da uspeh bude zagarantovan. Naro~ito
treba znati da nema lakih i brzih re{enja. Na|ite svoj put, budite
uporni i spremni na odricanja (ja ponekad u {ali ka`em da je u
astronomiji sve astronomsko, sem plata astronoma). Isplati}e
vam se, ako je zadovoljstvo nau~ne spoznaje ono ~emu te`ite.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Da li po va{em mi{ljenju u na{e {kole

treba uvesti astronomiju kao zaseban {kolski predmet? Ta naj-

starija nauka dala je veliki doprinos razvoju ljudske svesti i upot-

punila na{e znanje, a zadnjih decenija se naro~ito burno razvija.

S druge strane kod nas se astronomija gotovo uop{te ne izu~ava

u {kolama, u na{im knji`arama nema knjiga iz astronomije, as-

tronomije uglavnom nema ni u TV emisijama. Dakle, treba li

nam astronomija kao zaseban predmet u {kolama?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Sigurno je da je astronomija dala nemer-
ljiv doprinos razvoju ljudske misli, ona predstavlja fundamen-
talnu civilizacijsku tekovinu i meru, pa i mnogo vi{e od toga.
Zato je osnovna znanja iz astronomije potrebno prenositi mla-
dim nara{tajima na najdirektniji i najprirodniji na~in, dakle u
sklopu redovnog obrazovnog procesa. Manje je tu, po mom
mi{ljenju, va`na forma, tj. da li je potrebno imati zaseban pred-
met, ili je dovoljno obezbediti dobro osmi{ljene i kvalitetno
pripremljene i prenesene sadr`aje u okviru nekih drugih pred-
meta. Svakako da bi mi bilo drago da su astronomski sadr`aji
prisutniji u na{im {kolama, ali treba biti svestan i realnih ka-
drovskih i materijalnih mogu}nosti i zakonskih ograni~enja.
Mo`da bi re{enje sa zasebnim predmetom, ali samo u nekim
{kolama (gimnazijama) i samo na nekim smerovima (priro-
dni), uz obavezno upoznavanje sa osnovnim znanjima u okviru
programa napr. fizike i/ili geografije kod ostalih {kola i smerova,
predstavljalo pravu meru koju je u ovom trenutku potrebno i mo-
gu}e obezbediti.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Funkcija direktora AOB podrazume-

va puno administrativnih i drugih nenau~nih poslova. Oni vas si-

gurno odvla~e od va{eg nau~nog rada. Ipak, {ta sada radite kao

astronom?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Trudim se koliko god je to mogu}e da ne
zanemarim struku. Rukovodim projektom istra`ivanja u
oblasti dinamike malih tela sun~evog sistema, u proteklih ne-
koliko meseci sam u~estvovao ~ak na ~etiri me|unarodna
nau~na skupa, redovno ispunjavam obavezu odr`avanja baze -
AstDyS

Dr Zoran Kne`evi}

Foto: Milan Guci}

“Astronomija je dala nemerljiv doprinos
razvoju ljudske misli, ona predstavlja
fundamentalnu civilizacijsku tekovinu i
meru, pa i mnogo vi{e od toga. Zato je
osnovna znanja iz astronomije potrebno
prenositi mladim nara{tajima na
najdirektniji i najprirodniji na~in, dakle u
sklopu redovnog obrazovnog procesa.”
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(hhttttpp::////hhaammiillttoonn..ddmm..uunniippii..iitt//AAssttddyyss), pi{em radove itd. U okviru is-
tra`ivanja na kojima trenutno radim istakao bih problem ha-
oti~ne difuzije u realnim sistemima i njenu primenu na ocenu
starosti asteroidnih familija, razvijanje nove metode za
odre|ivanje putanja asteroida iz vrlo kratkih lukova, analizu
pouzdanosti odre|ivanja indikatora haosa u kretanju astero-
ida itd.

Male zemlje

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Vrhunska astronomija je postala izu-

zetno skupa i sebi mogu da je priu{te samo najbogatije zemlje.

[ta ostaje malim zemljama? Kakvom astronomijom one mogu

da se bave i kakav doprinos astronomiji one mogu da pru`e?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Astronomija je po svojoj prirodi nauka
koja ne poznaje granice i u kojoj ne postoje nacionalni mono-
poli, bez obzira na veli~inu i stepen ekonomske razvijenosti
pojedinih zemalja, regiona ili delova sveta. Dana{nja astrono-
mija je naprosto suvi{e razvijena i slo`ena da bi je u potpunos-
ti mogli uzurpirati nau~nici samo nekolicine najbogatijih ze-
malja. Iako su ulaganja u instrumente vrhunskih performansi i
kvaliteta zaista velika i predstavljaju privilegiju samo najra-
zvijenijih (kao uostalom i mnogo toga drugog), jo{ uvek je
ljudski faktor presudan. Postoji niz i te kako va`nih i interesan-
tnih oblasti gde se i sa relativno malim ulaganjima, pre svega
u ljude, teleskope malih do srednjih otvora i danas sve pristu-
pa~nije brze ra~unare, mogu posti}i rezultati svetskog nivoa.
Sve su ve}e mogu}nosti da se i astronomi iz malih zemalja ak-
tivno uklju~uju u me|unarodne programe u okviru kojih se
obavljaju posmatranja na najve}im svetskim opservatorijama
i teleskopima (takav je slu~aj i sa jednim brojem na{ih astronoma,
saradnika Astronomske opservatorije u Beogradu). Astronomi
iz malih zemalja sve se vi{e povezu-
ju na multilateralnom i regionalnom
nivou i udru`uju svoje materijalne i
ljudske potencijale. Kona~no, mobil-
nost savremenih nau~nika, a pose-
bno mladih, koji odlaze iz manjih ze-
malja u razvijenije sredine i tamo prave
uspe{ne karijere, tako|e predstavlja
pomalo specifi~an, ali i te kako
va`an doprinos svetkoj nauci.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Kakva je

po va{em mi{ljenju budu}nost amater-

ske astronomije? Tokom istorije, ama-

teri su davali zapa`en doprinos ovoj

nauci, ali {ta }e amateri ubudu}e da ra-

de? ^ini se da je oblast njihovog delo-

vanja sve u`a.

•KKnnee`̀eevvii}} •• Mislimdane treba
brinuti za budu}nost amaterske astro-
nomije. Samo prvo treba jasno odre-
diti {ta se pod tim pojmom podrazu-
meva. Ako tu mislimo pre svega na
ljubitelje astronomije koji svoje
ve~eri provode zagledani u zvezdano
nebo, onda sigurno takvih nikada
ne}e nedostajati. Ako, pak, imamo u
vidu one ambicioznije, koji te`e da
svojim radom doprinesu bilo is-
tra`ivanjima ili {irenju astronomskih

znanja, onda bih ja tu pre govorio o neprofesionalnim astrono-
mima, nego o amaterima. U mnogim oblastima savremene as-
tronomije neprofesionalni astronomi i te kako profesionalno
rade, imaju vrlo kvalitetnu opremu i obavljaju najslo`enije po-
slove i zadatke. Naj~e{}e su aktivni u prikupljanju posma-
tra~kih podataka i njihovoj obradi, ponekad ~ak i u komple-
tnom istra`iva~kom procesu, uklju~uju}i i objavljivanje
nau~nih radova. Ne bih se, dakle, slo`io da se radi o nekom
su`avanju oblasti njihovog delovanje, ve} pre o neminovnoj
potrebi za specijalizacijom, koja je naravno prisutna i sasvim
dominantna u profesionalnoj nauci. Vreme renesansnih sve-
znalica odavno je pro{lo, pa treba jednostavno prihvatiti da je
takav slu~aj i sa amaterskom astronomijom.

AOB

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Kako ocenjujete zna~aj AOB za na{u

zemlju?

• KKnnee`̀eevvii}} •• AOB je na{ najstariji nau~ni institut i sa-
mim tim ima poseban nau~ni, kulturni i istorijski zna~aj. Po
svom kadrovskom potencijalu i po svojim rezultatima Opser-
vatorija spada me|u najuspe{nije nau~ne ustanove u zemlji.
AOB ima odgovornu ulogu nosioca najve}eg dela astronom-
skih istra`ivanja koja se obavljaju u na{oj zemlji, koordinator
je svih nau~nih projekata koji se realizuju u ovoj oblasti, orga-
nizator me|unarodnih nau~nih skupova koji se odr`avaju u
na{oj zemlji, izdava~ je vi{e nau~nih publikacija, aktivan
u~esnik u kreiranju i unapre|enju nau~ne politike, uslova i am-
bijenta za obavljanje nau~nog rada u zemlji i va`na poluga u
obrazovnom procesu i procesu preno{enja i {irenja astronom-
skih znanja.

Kupola velikog Zeiss-ovog refraktora

Foto: Milan Uzelac

in
te

rv
ju

14

INTERVJU - Dr Zoran Kne`evi}



U oblastima astronomije koje se izu~avaju u na{oj sredini,
AOB nesumnjivo ima zapa`eno mesto i u svetskoj astronomiji,
o ~emu svedo~i i poverenje koje je Me|narodna astronomska
unija nedavno ukazala Astronomskoj opservatoriji, kada joj
je dodelila organizaciju kolokvijuma pod pokroviteljstvom
MAU koji }e se odr`ati u Beogradu po~etkom septembra ove
godine.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Zbog ~ega je nekoj zemlji, pa makar

ona bila mala i siroma{na, potrebna astronomska opservato-

rija?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Astronomija pripada porodici osnovnih
nauka bez kojih je nemogu}e zamisliti napredak ~ove~anstva.
Bavljenje astronomijom je, dakle, nasu{na potreba ~oveka, pa
samim tim i prirodni zadatak svakog civilizovanog dru{tva.
Savremene organizovane dru{tvene zajednice su toga u potpu-
nosti svesne i u svetu se ula`u zna~ajna sredstva i napori da bi
se do{lo do novih astronomskih saznanja. Najdalje su, naravno,
oti{le najbogatije i najrazvijenija zemlje, ali ni uloga i u~e{}e
malih zemalja ne mo`e se zanemariti.

Uspe{no bavljenje bilo kojom naukom podrazumeva da
imate obezbe|enu materijalnu osnovu za prikupljanje neopho-
dnih podataka. Ovaj posao se u astronomiji obavlja uglavnom
na opservatorijama, pa otuda i potreba da svaka sredina koja
ima ambicije da se bavi astronomijom, poseduje sopstvene ka-
pacitete za prikupljanje posmatra~kih podataka i obuku kadrova.
Optimalno uskla|ivanje nau~nih potreba i realnih mo-
gu}nosti zavisi od mnogo faktora i predstavlja deo dugoro~ne
strategije razvoja date sredine.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Zatekli ste AOB u te{kom materijal-

nom stanju. [ta se do danas promenilo?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Astronomska opservatorija je u pretho-
dnoj deceniji, kao uostalom i ~itava zemlja, pre`ivela jedan za-
ista veoma te`ak period. U poslednje dve godine, me|utim,
materijalna situacija Opservatorije znatno se popravila i sada
nam je lak{e da odgovorimo svim obavezama koje pred nas
postavlja pre svega na{ nau~ni rad. To ne zna~i da ne bi moglo
biti i bolje, a na svima nama je da se za to i izborimo.

AOB je u ove dve godine imala nekoliko zna~ajnih investi-
cija vezanih za unapre|enje uslova za istra`iva~ki rad.

Nabavljeno je dosta nove opreme, ve}i broj savremenih
ra~unara, zvezdani spektrograf i dve nove CCD kamere, u toku
je isporuka dva nova teleskopa (pre~nika 60 cm i 40 cm) i os-
posobljavanje vremenske baze, investirano je u sanaciju krova
i fasade glavne zgrade AOB i nekoliko posmatra~kih pavi-
ljona, popravljene su platforma i instalacije Velikog refraktora,
u ve}em delu glavne zgrade Opservatorije ugra|eni su klima
ure|aji, nabavljena je nova telefonska centrala, grejanje nor-
malno funkcioni{e itd. Odobrena su sredstva za prvu fazu
izgradnje Astronomske stanice na planini Vidojevica kod Pro-
kuplja, a pobolj{ana je i situacija u vezi materijalne potpore za
me|unarodnu saradnju, za putne tro{kove, studijske boravke,
gostovanja stranih stru~njaka i u~e{}e na nau~nim skupovima
u zemlji i inostranstvu. Kona~no, treba re}i da su se u izvesnoj
meri popravila i primanja zaposlenih.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Kakva je budu}nost AOB?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Verujem da za budu}nost Astronomske
opservatorije, pa tako i za na{u astronomiju u celini, ne treba
previ{e brinuti. Ne `elim time da ka`em da problema nema,
ali smatram da nema mesta pesimizmu. Treba otvarati nove pu-
teve, nove istra`iva~ke oblasti, otvoriti {irom vrata mladima,
ali vr{iti i strogu selekciju na osnovu rezultata koje kandidati
ostvare na studijama i u nau~nom radu, treba razvijati vlastitu
posmatra~ku i istra`iva~ku infrastrukturu, ali se istovremeno
pojedina~no i institucionalno uklju~ivati u evropske i svetske
integracione procese, posebno kada je u pitanju posmatra~ki
rad na najboljim svetskim teleskopima i opservatorijama, itd.

AOB u tom smislu ima jasnu strategiju, ali nije uvek mo-
gu}e i u kratkom vremenu sve to i ostvariti.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Koliko je dr`ava zainteresovana za

AOB?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Dr`ava, odnosno odgovaraju}e dr`avne
strukture, vlada, resorna ministarstva, lokalne uprave i sl.
uglavnom se s odgovaraju}om pa`njom i uva`avanjem odno-
se prema AO. Naravno, stepen te pa`nje i uva`avanja bio je ra-
zli~it u raznim periodima, ali nikada nije u potpunosti izostao.

Odnos Astronomske opservatorije sa dr`avom mo`e se
svesti na dva osnovna oblika to su status AO i njeno finansiranje.

AO uvek ima problema kada se njen status odre|uje u okviru
op{tih, neselektivnih zakonskih re{enja, iako mi uvek na kraju
ispunimo tra`ene uslove. To nas stalno dovodi u situaciju da se
ne~emu prilago|avamo (da samo pomenem promenu imena
Opservatorije, kao posledicu zakonskog re{enja koje je nala-
galo da svaka nau~na ustanova u zemlji mora u svom nazivu
da ima re~ Institut) i stvara nam te{ko}e u radu i razvoju. Na{e
je mi{ljenje da bi bilo najbolje da se status i finansiranje Astro-
nomske opservatorije re{i trajno, uva`avaju}i specifi~nosti na{e
ustanove i na{e nauke, bilo u okviru novog Zakona o
nau~no-istra`iva~koj delatnosti, ili posebnim zakonskim ili
podzakonskim aktom.

Detalj fokuserskog dela Velikog refraktora

Foto: Milan Uzelac

Izgradnja Astronomske stanice je u toku.
“ Ako ne bude nepredvi|enih pote{ko}a,
nadamo se da }e radovi biti okon~ani do
po~etka jeseni, kada bi usledila monta`a
teleskopa, pa se, dakle, prvo svetlo mo`e
o~ekivati negde polovinom jeseni.”
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[to se finansiranja ti~e, kao {to je ve} re~eno, znatno je bo-
lje nego {to je bilo u prethodnom periodu, ali jo{ uvek daleko
od optimalnog. U tom smislu, naravno, i mi delimo sudbinu
na{e nauke u celini.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Koji projekti AOB mogu da za-

ra|uju?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Svi projekti AOB donose sredstva, dakle,
zara|uju. Naravno, za sada je jedini korisnik na{ih rezultata
(ili ako ho}ete, kupac), kao uostalom i u celom svetu, dr`ava.
Postoje neke mogu}nosti za komercijalnu valorizaciju na{eg
rada, uglavnom u oblasti metrologije. Jo{ uvek u dosta zemalja
sveta nacionalne opservatorije vode brigu o odre|ivanju je-
dnog broja fundamentalnih fizi~kih i geofizi~kih veli~ina od
zna~aja za dr`avu. U na{em slu~aju to je re{eno na drugi na~in
(postoje posebni instituti koji se bave ovim poslovima). AO
~ini poku{aje da o`ivi neke od servisa koji bi mogli biti od ko-
risti za dr`avu i dru{tvo, a Opservatoriji donositi dodatni pri-
hod. U tom cilju ula`emo, u skladu sa na{im skromnim mo-
gu}nostima, izvesna sredstva u Slu`bu vremena i geografskih
koordinata, osnovana je Slu`ba Sunca i sada poku{avamo da
obezbedimo bar minimalne uslove za njihov rad.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• U izgradnji je nova opservatorija. Kako

napreduju radovi? Da li je teleskop za tu opservatoriju stigao?

Kada o~ekujete da vidite prvo svetlo?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Priprema za izgradnju Astronomske sta-
nice su u zavr{noj fazi. Ura|en je projekat, sredstva su odobre-
na, raspisan je tender i u najskorije vreme o~ekujemo po~etak
radova. Teleskop sa delom opreme bi trebalo da bude ispo-
ru~en najdalje za mesec dana, dok ostala oprema treba da sti-
gne do kraja godine. Ako ne bude nepredvi|enih pote{ko}a,
nadamo se da }e radovi biti okon~ani do po~etka jeseni, kada
bi usledila monta`a teleskopa, pa se, dakle, prvo svetlo mo`e
o~ekivati negde polovinom jeseni, ili najkasnije slede}eg pro-
le}a.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Recite nam jo{ ne{to o toj opservatoriji.

Koja }e njena namena biti?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Ideja da se negde u Srbiji, na astroklimatski
pogodnom mestu, izgradi astronomska visinska stanica nije no-
va, ali tek nedavno nam je po{lo za rukom da ovu ideju pre-
to~imo u delo. Zahvaljuju}i razumevanju nadle`nog Ministar-
stva dobili smo neophodna sredstva za realizaciju prve faze
stanice, koja obuhvata izgradnju posmatra~kog paviljona i
postavljanje jednog manjeg teleskopa, kao i izgradnju objekta
za sme{taj stalnog osoblja, gostuju}ih posmatra~a, studenata i
posetilaca. Teleskop koji }e biti postavljen u ovoj fazi je reflektor
sa ogledalom pre~nika 60 cm, sa ruskom (LOMO) optikom i
nema~kom (ASTROOPTIK) mehanikom i elektronikom (isti
takav teleskop nedavno je postavljen, na primer, na opservato-
riji ^rni Vrh u Sloveniji). Uz teleskop ide i ure|aj za fino
pra}enje, opti~ki adapteri, filteri i drugo, a AOB ve} poseduje
odgovaraju}e CCD kamere, zvezdani spektrograf i drugu
opremu za realizaciju raznih posmatra~kih programa.

Fazna izgradnja stanice bila je neophodna iz vi{e razloga,
a prva faza treba da poslu`i i za detaljno i sveobuhvatno ispiti-
vanje astroklime na lokaciji i drugih specifi~nih parametara i
uslova, izme|u ostalog i za to da bi se odredili optimalni gaba-
riti i performanse za drugi, ve}i teleskop (1,2 1,5 m), ~ijim bi
postavljanjem u drugoj fazi Stanica bila kompletirana.

Pored profesionalnog pogona na Stanici se planira izgra-
dnja jednog manjeg paviljona za potrebe AD Magelanov
oblak iz Prokuplja, za kori{}enje Stanice zainteresovano je lo-
kalno ekolo{ko dru{tvo, a planiraju se i neki drugi sadr`aji.

Na Astronomskoj stanici }e se raditi na vi{e posmatra~kih
programa, koje }e realizovati astronomi sa AOB i sa drugih op-
servatorija. Pre svega se tu planira fotometrija i spektroskopija
zvezda, bliskih dvojnih i promenljivih zvezda raznih tipova,
kao i fotometrija i CCD astrometrija objekata Sun~evog sistema,
spekl-interferometrija vizuelno dvojnih i sl. Pored prikupljanja
posmatranja za potrebe nau~nog rada, Stanica }e imati va`nu
ulogu u obu~uvanju i osposobljavanju na{ih mladih kadrova
za obavljanje posmatranja na velikim teleskopima u svetu. Na
Stanici }e se odvijati prakti~ne ve`be studenata astronomije i
fizike sa Univerziteta u Beogradu i Ni{u, amateri }e na stanici
organizovati svoje akcije, itd.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• [ta }e biti posao AOB nakon otvaranja

nove opservatorije?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Astronomska stanica je sastavni deo
AOB, tako da }e Opservatorija organizovati, finansirati i nad-
gledati njen rad. [to se ti~e postoje}ih intrumenata na sa-
da{njoj lokaciji na Zvezdari, oni }e normalno nastaviti da rade
sve dok za to bude bilo uslova i mogu}nosti.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Kakva je danas saradnja AOB sa drugim

opservatorijama u svetu?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Saradnja sa svetom ide uglavnom dobro,
{to je i normalno s obzirom na prirodu na{e nauke. Imamo ne-
koliko ugovora o direktnoj saradnji sa drugim opservatorijama;
ovde bih naro~ito istakao nedavno potpisani protokol o sara-
dnji sa opservatorijama u Bugarskoj, Rumuniji i Turskoj, na
osnovu kojeg sada ostvarujemo posmatra~ko vreme na naj-
ve}em teleskopu u okru`enju 2m teleskopu Opservatorije u
Ro`enu, Bugarska. Ipak, najve}i deo saradnje odvija se preko
drugih institucija, na primer Srpske akademije nauka i ume-
tnosti, ili na osnovu individualne inicijative na{ih saradnika.
Kao ilustracija mo`e da poslu`i i podatak da su saradnici AOB
u 2003. godini ostvarili preko 40 putovanja u inostranstvo,
radi u~e{}a na me|unarodnim nau~nim skupovima, odnosno
radi obavljanja posmatranja i studijskih boravaka na naj-
ve}im opservatorijama i najpoznatijim univerzitetima {irom
sveta. Istovremeno je AOB posetilo desetak stranih nau~nika,
ne ra~unaju}i u~esnike nau~nih skupova odr`anih u na{oj zemlji.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• [ta }e biti sa onim nesre}nim telesko-

pom koji 80 godina le`i u sanducima?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Upravo smo u saradnji sa Matemati~kim
fakultetom Univerziteta u Beogradu zavr{ili revitalizciju tog
teleskopa. Sada nam predstoje ispitivanja da bi se utvrdilo u
kakvom su stanju vitalni delovi, naro~ito objektiv, da li ne{to
nedostaje i da li je teleskop uop{te upotrebljiv. U zavisnosti
od rezultata ovih ispitivanja odlu~i}emo i o njegovoj daljoj
sudbini.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Velike opservatorije su ~esto otvorene

za neke amaterske projekte? Da li je AOB otvorena za saradnju

sa amaterima?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Naravno. Ta saradnja, uostalom, u ra-
znim oblicima ve} odavno postoji i AOB je uvek pomagala i
podr`avala amatersku astronomiju. Samo da pomenem da su
prakti~no svi na{i profesionalni astronomi ~lanovi nekog od
amaterskih dru{tava i da u njima vr{e razne odgovorne
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funkcije i ostvaruju brojne aktivnosti (predavanja, kampovi,
skupovi itd.). Ono, me|utim, gde bi se sigurno moglo u~initi
vi{e je uklju~ivanje naprednih i dobro opremljenih amatera u
nau~ni rad. Vi{e puta sam, kao aktuelni Predsednik Nacional-
nog komiteta za astronomiju na{e zemlje, predlagao da se
odr`i sastanak zainteresovanih amaterskih dru{tava sa pred-
stavnicima profesionalnog establi{menta, na kojem bi se ra-
zgovaralo o mogu}nostima saradnje, o zajedni~kim akcijama,
koordinaciji aktivnosti i sl. Mislim da }e otvaranje Astronom-
ske stanice ovo pitanje jo{ vi{e aktuelizovati.

Doma}a astronomija

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Kakva je i u kojim oblastima sara-

dnja na{ih astronoma sa astronomima drugih zemalja?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Kao {to sam ve} istakao, saradnja sa astro-
nomima drugih zemalja vrlo je dobra.

Predug je, me|utim, spisak oblasti i tema na kojima sa-
ra|ujemo sa inostranim kolegama da bih ga ovde navodio. Do-
voljno je re}i da prakti~no nema nau~nog projekta ili zadatka
koji se trenutno realizuje na AOB, a da u okviru istra`iva~kog
procesa ne postoji neki oblik me|unarodne saradnje ili kon-
takta.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Postoji li saradnja sa astronomima iz

biv{ih YU republika?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Postoje odre|eni kontakti i razmena infor-
macija sa Republikom Srpskom i Makedonijom, ali zvani~ne
saradnje nema. Upravo pre nekoliko dana smo, na inicijativu
Ministrastva za nauku i za{titu `ivotne sredine, izrazili na{u
spremnost i interes za obnavljanje saradnje sa Hrvatskom,
imali smo jednu posetu iz Slovenije i to je sve. Mislim da ovde
treba imati u vidu i stepen razvijenosti astronomije u ovim sre-
dinama, njihove programe i interese i ostale faktore koji uti~u
na to da ova sardnja nije na nekom vi{em nivou.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Koliko profesionalnih astronoma

ima u na{oj zemlji?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Preko ~etrdeset astronoma je trenutno za-
posleno na AOB, MF i NO u Beogradu, tako da se mo`e re}i
da je to broj na{ih profesionalnih astronoma u u`em smislu.
Ima, me|utim, dosta onih koji sa diplomom astronoma, odno-
sno astrofizi~ara rade u srednjim {kolama i na drugim mes-
tima.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Koliko astronoma po va{oj proceni

treba na{oj zemlji?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Na ovo pitanje je vrlo te{ko dati precizan
odgovor. Kao astronom, ja se naravno zala`em i borim za na-
predak struke u svakom pogledu, pa dakle i po pitanju brojnos-
ti i kvaliteta na{eg istra`iva~kog kadra. Treba ipak biti svestan
ograni~enja koja name}u, kako na{a ekonomska i politi~ka re-
alnost, tako i objektivne potrebe istra`iva~kih projekata i na{e
nauke u celini. Te{ko je u tom smislu pozvati se i na primere iz
okru`enja, dakle, zemalja sa sli~nim mogu}nostima i ogra-
ni~enjima. Tako, na primer, Rumunija koja je znatno ve}a po
broju stanovnika od na{e zemlje ima, po mom saznanju, manje
profesionalnih astronoma od nas, dok ih Bugarska, koja je
uporediva sa nama po broju stanovnika, ima dvostruko vi{e.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Vremena se menjaju, uslovi za zapo-

slenje i rad danas su druk~iji nego nekad kada je bilo dovoljno

zavr{iti {kole pa ~ekati da vam dr`ava na|e i obezbedi posao. Da

li }e, po va{em mi{ljenju, astronomi narednih generacija morati

sami da se bore za svoje projekte, da sami obezbe|uju sredstva

izvan dr`avnog bud`eta? Da tra`e finansijera?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Mislim ipak da ne}e, ili bar ne u potpunosti.
Nema te zemlje u svetu gde se istra`iva~ka astronomija ne fi-
nansira preko dr`avnih struktura. To sad mo`e biti bud`et, ne-
ka agencija, ili ne{to tre}e, ali svuda se, ne samo astronomija,
nego i ostale osnovne nauke, finansiraju namenskim dr`av-
nim sredstvima. Naravno, projektno finansiranje kakvo je
kod nas na snazi, zahteva od istra`iva~a da dobro osmisle
svoje programe i da ih ubedljivo predstave finansijeru ako
`ele da im predlozi budu prihva}eni. Me|unarodna recenzija,
kroz koju su pro{li svi na{i projekti koji se trenutno realizuju u
zemlji, samo je prvi korak ka zao{travanju uslova i podizanju
kvaliteta predlo`enih projekata. Ako se ostvare predvi|anja
da }e kroz desetak godina doma}i konkursi za projekte u nauci
biti otvoreni za strance, situacija }e postati znatno slo`enija. Za-
to se za ovako ne{to treba ve} sada spremati. Tako|e, treba
maksimalno koristiti postoje}e instrumente Evropske unije i
UNESCO-a, razne programe, kao FP6 (na primer Marie Curie
Actions deo koji podr`ava razmenu i usavr{avanje kadrova),
EUREKA, CARTS i sl.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Ima dosta na{ih astronoma u svetu.

Imate li podatak o tome koliko ih je ta~no?

• KKnnee`̀eevvii}} •• Na `alost nemam, ali je broj onih koji su
oti{li, po mojoj proceni, uporediv s brojem onih koji se nalaze
u zemlji. Tu se sad postavlja pitanje i koliko je onih koji se u
inostranstvu aktivno bave astronomijom. Nedavno smo, u cilju
~vr{}eg povezivanja za na{om astronomskom dijasporom, za-
po~eli jedan projekat za ~ije je finansiranje ina~e zaintere-
sovan UNESCO. Prva stvar koju smo poku{ali da ustanovimo
je koliko uop{te ima na{ih astronoma u inostranstvu, koliko
njih se tamo bavi astronomijom i ko je od njih zainteresovan
za neki oblik saradnje sa maticom (predavanja, seminari,
usavr{avanje mladih, izdava{tvo i sl.). Moram da ka`em da u
prvom poku{aju, sem nekoliko ~asnih izuzetaka, nismo nai{li
na neki zna~ajniji odziv.

•• AASSTTRROONNOOMMIIJJAA •• Da li AOB, ili neka druga organizacija,

odr`ava profesionalne kontakte sa njima? Postoje li neki planovi

da se oni uklju~e u na{u astronomiju, tj. da koristimo njihove rezul-

tate rada? Magu li se oni organizovati za neke doma}e projekte?

• KKnnee`̀eevvii}} •• AOB ima kontakte sa jednim manjim bro-
jem na{ih kolega u inostranstvu, ali nam je `elja da se ovi kon-
takti pro{ire. Za sada se pokazalo da je saradnju najlak{e us-
postaviti u izdava~koj delatnosti. Mi se trudimo da na{e ljude
iz dijaspore uklju~imo u izdava~ki proces, pre svega kao autore
priloga koje {tampamo u na{im publikacijama, ~lanove
Ure|iva~kih odbora, recenzente itd. [to se ti~e projekata, za
sada ne postoji mogu}nost da se neko ko nije stalno zaposlen
u nau~nom institutu u zemlji formalno uklju~i u njihovu reali-
zaciju.

Razgovor vodio
Aleksandar Zorki}
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